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Šis leidinys leidžiamas 
rankraščio teisėmis. Pasi
naudojant jo žiniomis, malo
niai prašoma nurodyti šaltinį.

RUGSĖJO 8 - TOJI

Rugsėjo 8-tąją švenčiamoji Tautos Šventė kaupia savyje lie
tuvių tautos tragišką didingumą. Su Vytauto Didžiojo karūnavimu

> . Lietuvos karaliumi turėjo būti apvainikuotos lietuvių tautos pa
stangos atsipalaiduoti nuo svetimųjų įtakos Lietuvos valstybinia
me gyvenime. Tačiau kaip tik tie patys svetimieji pasistengė, kad 
karūnavimas neįvyktų. Tas įvykis yra tapęs, tartum, simboliu to
limesniame lietuvių tautos gyvenime. Nuolatos Lietuvos istorijo
je pynėsi tragiką ir didybė. Tragizmu ir didybe atžymėtas ir pas
kutinių jų dešimtmečių Lietuvos likimas, savo viršūnę atsiekęs tra
giškame partizanų didvyriškume. Laisvajame pasaulyje lietuviai 
švenčia šią savo tautos šventę tikėdami, kad didvyriškumas neliks 
tik lietuvių tautos praeities dalyku, bet bus nuolatiniu akstinu 
visiems lietuviams, negailint jokios aukos kovoti dėl Lietuvos

Dr, P. Rėklaičio padėka už pagalbą JAV-ėse

Dr. P. Rėklaitis nuoširdžiai dėkoja visiems tautiečiams jam 
teikusiems pagalbą jo kelionės metu JAV nuo š.m. kovo iki birželio 
mėnesių, su tikslu informuoti Amerikos lietuvius apie mūsų Vasario 
16 Gimnazijos padėtį, kartu inicijuojant vajų gimnazijos rūmų prie
stato statybai. Pirmoje eilėje ypatingai dėkoja Ponams Bačiūnams 
už pakvietimą į JAV, kelionės bei paskaitų-susirinkimų organizavimą 
ir už apmokėjimą kelionės iš -Europos iki Čikagos. Toliau dėkoja 
p.p. inž. Bielskui, Gulbinskui, Drungai, kun. Sugintu!, Tėv. Ku
biliui, kun. Trąkiui, kun. df. Prunskiui ir red. Liulevičiui, D. 
Lukošiūnaitei, Šleiniui, V.O. Virkau (dail.), dr. J. Aglinskienei, 
dr. K. Aglinskui, 0. Aglinskienei, A. Aglinskui, Baltramonaitienei^ 
plaušinaitienei, A. Plaušinaičiui, G. Rėklaičiui,^B. Rėklaitienei 
ir visiems kitiems prisėdėjusiems prie paskaitos Čikagoje suorgani
zavimo ir visais kitais atvejais teikusiems pagalbą: p.p. Brakui»
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Čečetienei ,Baltrušaitienei , Žukauskienei, Žukauskui »Adamkevičiui , 
Mikšiui ruošiant paskaitą New Yorke; p.p.maj.Jonaičiui, Gailiu- 
šiui, Gaižučiui, Gaidžiunui, Binkienei, Rinkui, Vėbrai, Pociui 
už pagalbą ruošiant paskaitą Clevelande/Ohio; Mikšienei, Vedei- 
kai,Viskantai,dr.Kaupui ir kt. - Detroite; dr.Valaičiui ir p.Vai
dams už suorganizavimą'paskaitos Union Peare/Mich.

(Pas.)Dr.P.Rėklaitis

P.L.B. VOKIETIJOS KRAŠTO TARYBOS SUVAŽIAVIMAS

Š.m. rugsėjo 2 ir 3 dienomis Vasario 16 Gimnazijos salėje, 
Hüttenfelde, įvyko Vokietijos Krašto Tarybos suvažiavimas»kuria
me dalyvavo 14 Tarybos narių ir daug svečių, jų tarpe Kun.Perkū
nas iš Vcnecuelos.Suvažiavimą atidarė seniausias amžiumi E,Simo
naitis, laikinai sekretoriavo jauniausias amžiumi J.Stankaitis. 
Suvažiavimui išrinkus prezidiumą, pirmąją dieną pirmininkavo 
Stp.Vykintas, antrąją - Ir..Apyrubis , sekretoriavo A.Boehm-Krutuly- 
tė.

Žodžiu suvažiavimą, sveikino Vliko V.Tarybos pirm.J.Glemža, 
L.Raudonojo Kryžiaus pirm.J.Norkaitis,Katalikų Sielovados Vokie
tijoje Direktorius Tėvas A.Bernatonis, Venezuelos lietuvių ben
druomenės vardu kun.Perkūnas.Raštu sveikino BALPo įstaigos vardu 
p.Kairienė ir Ponai Čekauskai.

Ilgą ir išsamų pranešimą apie Krašto Valdybos veiklą padarė 
Valdybos pirm.kun.Br.Liubinas,Jis pabrėžė,kad šių metų kadencijos 
eigoje ypač daug Valdybes buvo padaryta kultūrinėje srityje.Gavus 
paramos iš'vokiečių,buvo suruoštos kultūros dienos 14 apylinkių. 
Krašto Valdybos nariai lankė apylinkes ir laikė paskaitas ar in
formacinius pranešimus.Buvo suruoštas didžiulis Vasario 16 d.minė
jimas Frankfurte»kuris turėjo nemažą atgarsį vokiečių visuomenėje 
ir spaudo je.Taip pat buvo suorganizuota jaunimo ir vaikų stovykla, 
kur lietuviškoje dvasioje atsigaivino per 100 jaunuolių.Išrūpinta 
iš vokiečių nemaža paramos Gimnazijos remontui ir naujo pastato 
statybai. Jo pranešimą papildė Valdybos ižd. J. St; nkaitis .Iš šio 
pranešimo paaiškėjo,kad Krašto Valdybos ir Gimnazijos finansinė 
b' "lė yra gera.

Apie Vasario 16 d.Gimnaziją pranešimą padarė dir.dr.L.Gronis. 
Pri; lai paruoštame ir konkrečiais daviniais paremtame pranešime^ 
j. s iškėlė gimnazijos svarbą lietuvybės išlaikymo ir krikščioniš
kosios moralės ugdymo plotmė je.Šie metai gimnazijai buvo palaimin
gi: abiturientų dauguma išlaikė egzaminus, sėkmingai praėjo kelia
mieji egzaminai,mokslo programa buvo išeita,finansinė būklė dėl^ 
vokiečių įstaigų didesnės paramos ir dėl nenuilstamo aukotojų iš
tvermingumo ir dosningumo pagerėjo.Laisvajame pasauly šiuo metu, 
veikia 136 Gimnazijos rėmėjų būreliai. Pranešėjas išreiškė ir Gim
nazijos vadovybės,ir mokytojų,ir mokinių nuoširdų ir^didelį dė
kingumą visiems rėmėjų būrelių vadovams»rėmėjams,ypač kun.B.Sugin
tu! Chicagoj e»kuris vadovauja 43 būreliams.Taip pat su dideliu 
dėkingumu pažymėjo BALFo,vokiečių įstaigų ir visų geradarių pa-, 
ramą.Gimnazija su gražiomis ir pagrįstomis viltimis žiuri į atei
tį,ir kaip vienas iš Tarybos narių pažymėjo,visų musų bus dedamos 
didžiausios pastangos Gimnaziją,kaip lietuvybės»mokslo tvirtovę, 
išlaikyti iki nepriklausomon Lietuvon grįžimo.

Dar suvažiavimui pranešimus padarė Garbės Teismo pirm.dr. 
J.Devcikė ir Kontrolės Komisijos (kontrolę atliko vienas iš jos narių

2



r

-3 -
J. Kairys) vardu A. Krivickas. Po to įvyko ilgos ir gyvos diskusi
jos dėl visų pranešimų.

Karštai buvo diskutuota ir Švietimo Komisijos nuostatų klausi
mu. Padarius keletą pataisų,~Švietimo Komisijos nuostatai buvo pri
imti. Taryba savo atstovu į Švietimo Komisiją išrinko J. Stankaitį.

1961/2 m. kadencijai j vadovaujančius organus buvo išrinkti;
VALBYBON: Kun. Br. Liubinas, E. Simonaitis, I. Apyrubis, 

A. Šukys ir J. Stankaitis.
GARBĖS TEISMAN: pirm. dr. P. Karvelis, nariais - dr. J. Be

veikė ir J. Venckus.
KONTROLĖS KOMISIJOJ: Rugulys, Barazas ir A. Boehm - Krutulytė»
Krašto Tarybos Rinkimų Komisiją nutarta išrinkti koresponden- 

ciniu būdu iš Huettenfelde arba artimų apylinkių gyvenančių bendruos 
menės narių.

Suvažiavimas, kuris praėjo darbingoje ir įtampioje nuotaikoje, 
buvo baigtas Tautos Himnu.
P.L.B. Apylinkių atstovų ir Vargo Mokyklų mokytojų suvažiavimas
1961 m. rugsėjo 1, 2 ir 3 dienomis įvyko Vasario 16 Gimnazijos rū
muose Apylinkių atstovų ir Vargo Mokyklų mokytojų suvažiavimas.
Krašto Valdybos Pirmininkas Kun. Br. Liubinas skaitė platesnį pra
nešimą Bendruomenės ir švietimo reikalais. Reikalų Vedėjas E. Si
monaitis padarė pranešimą kitais aktualiais reikalais.
Stuttgarto Apylinkės Vargo Mokyklos vedėjas A. Šukys padarė prane
šimą apie Vargo Mokyklą: tremtyje.
Šis suvažiavimas buvo laiko atžvilgiu taip sušauktas, kad jo daly
viai turėtų progos dalyvauti Krašto Tarybos sesijoje, kaip klausy
tojai. Visi tuo buvo labai patenkinti.

IŠRINKTOJI PLB VOKIETIJOS KRAŠTO VALDYBA PAREIGOMIS PASISKIRSTĖ 
SEKANČIAI:

Pirmininkas - Kun. Br. LIUBINAS
Vicepirmininkas- E. SIMONAITIS 
Sekretorius - I. APYRUBIS
Iždininkas - J. STANKAITIS
Narys - A. ŠUKYS.

Buvo padarytas pirmasis naujosios Krašto Valdybos posėdis 
keliais skubiais klausimais ir platesnio masto posėdis yra šaukia
mas rugsėjo pabaigoje.
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Kultūrinės dienos Hannoveryje
Rugpiūčio 12, 13 ir. 14 dienomis^ kaip jau buvo praneštai įvyko 

Kurt Wedemeyer svetainėje t.v. Kultūrinės dienos. Paskaitas skai
tė p.p. Simonaitis, Černius, dr. Valančius, Krivickas ir Stankai
tis. Apie Kanados ir JAV lietuvių gyvenimą ir jų veiklą padarė pra
nešimą trumpam laikui atvykęs Maž. Lietuvos veikėjas ir redakto
rius p. Kymantas. Koncertinę dalį atliko solistė J. Liustikaitė. 
Kadangi Wedemayer svetainė koncertui buvo nepatogi, tai kun. Šar
kos pastangomis buvo gauta Šv. Juozapo parapijos salė. Tos pačios 
parapijos puikioje bažnyčioje buvo kun. Šarkos atlaikytos ir iš
kilmingos pamaldos.

Paskaitos ir koncertas atvykusioms paliko gerą įspūdį. Iš sa
vųjų buvo atvykę gana daug dalyvių ne tik iš .Hannoverio, bet net 
ir iš Bremeno bei Osnabrücko ir Hamburgo.

Koncerte ir vėliau po jo įvykusiame pobūvyje teikėsi atsilanky
ti Lietuvos Vokiečių Landsmannschafto Reikalų Vedėjas p. Hahn, jau 
senai palaikąs nuoširdžius santykius su lietuviais kiekviena pasi
taikančia proga bei vietos parapijos vokietis klebonas su vikaru.

Reikia pastebėti, kad čia atsilankė nemažai ir nesenai atvykę 
iš Lietuvos tautiečių, kurie vedant kun. Šarkai porą valandų links
mino gražiomis lietuviškomis dainomis.

Kiek tenka apgailėti, kad prieš pat parengimus sunkiai susirgo pats rengėjas, Hannoverio Apylinkės Valdybos pirmininkas p. V. Šu
kys. Tačiau padėtį išgelbėjo p.p. Kaufmano ir Vilkės šeimos. Šioje 
vietoje PLB Vokietijos Krašto Valdyba nuoširdžiai dėkoja visiems 
prisidėjusiems prie šio parengimo sėkmingo įvykdymo.

Kiek tenka patirti panašias Kultūrines dienas dar šiais metais 
mėgins surengti Bremeno apylinkė, kuri nesenai buvo įsteigta kun. 
senj. Kelerio pastangomis ir yra vadovaujama energingo jos Valdybos 
pirmininko, nesenai iš Lietuvos atvykusio p. Bieliausko.

Jaunimo ir vaikų, stovykla Hüttenfelde

Rugpiūčio 21 d. pasibaigė 5 savaites trukusi jaunimo ir vaikų 
stovykla Vasario 16 Gimnazijos rūmuose. Joje dalyvavo virš 100 lie- 
viškojo jaunimo ne tik iš Vokietijos, bet ir iš Anglijos ir Austri
jos. Kaip jau esame rašę šiai stovyklai lėšas telkė PLB Vokietijos 
Krašto Valdyba ir Katalikų Sielovados Vokietijoje Direktorius Tėv. 
A. Bernatonis. Stovyklai vadovavo p. Boehm-Krutulytė ir A. Krivic
kas ir jiems talkininkavo daugelis kitų, tarp jų ir nesenai iš Lie
tuvos atvykusios p.p. Armonienė ir Gelžinienė.

Stovyklą reikia skaityti pavykusia. Čia tiek vaikai ir tiek 
t.v. jaunimas gerai pailsėjo, pasiklausė i; lomių paskaitų, padai
navo lietuviškų dainų, o pamiršę pakartojo ;r nemokėję pramoko 
savo tėvų kalbos. '

Didelę staigmeną padarė "Darnos" choras, vykdamas iš koncerto 
Koenigšteine, užsukęs stovyklon ir davęs puikų dainų koncertą. Die
na pasitaikė labai graži, tad salė buvo pilna svečių iš arti ir tc- 
li. Daugumą sudarė Raštatte susibūrę, nesenai iš Lietuvos atvykę 
lietuviai. Jau senai gimnazijos kiemas bematė tiek auto mašinų, kai; 
šio koncerto metu.
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IŠ APYLINKIŲ GYVENIMO

Augsburgas. Š.m. liepos 29 d. Augsburge Kaiserlindės svetainėje 
įvyko metinis apylinkės narių susirinkimas. Po pranešimų buvo renkamas seniūnas. Juo buvo išrinktas dr. E. Šeika ir jo pavaduotoju 
p. J. Šileikis. Kontrolierium išrinkta^p. Karpavičienė.

Tenka pasidžiaugti, kad po kiek ilgesnio laiko Augsburgo apylinkė 
vėl pradėjo egzistuoti.

Bad'Zwischenahn. Rugpiūčio 27 d. čia taip pat įvyko metinis narių 
susirinkimas'. Po pranešimų ir pasiinformavimo bendruomeniniais klau* 
Simais buvo išrinkta sekanti apylinkės valdyba: P. Kazirskis - 
pirmininkas, P. Rimša - kasininkas ir J. 'Lankutis - kasininkas.

Kaip_iš pranešimų paaiškėjo, apylinkės valdyba yra gavusi savo 
kultūriniams reikalams iš vokiškų įstaigų DM. 400,-. Iš jų tarp 
kitų užsisakė ir "Europos Lietuvį" bei vietinį laikraštį.
Šioje vietoje tektų paraginti ir kitas apylinkes kreiptis į vokiš-« 
kas įstaigas paramos kultūriniams reikalams: kultūrinėms dienoms, 
’spaudai, lietuviškoms plokštelėms ir pan. Kitos apylinkės yra jau 
pakartotinai paramą gavusios.

Gautingas. Lietuvių kapų šioje apylinkėje reikalu Apylinkės Val
dyba yra gavusi raštą, kuriame pranešama, kad iki 1962 m. sausio 
i dienos yra numatyti panaikinti sekantieji kapai:"
Laukas 15 kairėje: Eilė 4 - kapas 6: POCIUS Kazys, kapas 7 LIEPA 

Birutė.
Eilė 6 - kapas 5: SABALIAUSKAS Benediktas.

Laukas 17: Eilė 1 - kapas 1: PECKUVIENĖ Anelė, kapas 8
DOBRAZIEJUNAS Tomas.
Eilė J - kapas-9: PAREIGIS Annemarie. 
Eilė 6 - kapas 3: MIZGAITIENĖ Genė. 
Eilė 4 - kapas 3: LUKAUSKAS Kazimieras.

Čia paminėti kapai nebebus nuo 1961.XII.31 valdiškomis lėšomis 
tvarkomi, jie bus panaikinti ir pagal reikalingumą iš naujo per
tvarkyti. Tik artimieji giminės gali pasinaudoti įstatyme numatyta 
tvarka ir vėliausiai iki 1961.IX.30 paduoti pareiškimą, kad patys 
galėtų rūpintis kapų tvarkymu, užsimokant tam nustatytą atlyginimą. 
Antkapių paminklus artimieji gali atsiimti iki 1961.XII.31 dienos. 
Neatsiimti paminklai bus dar saugomi 2 mėnesius. Kovo 31 neatsi
imti paminklai pereis Gautingo miestelio žinion.

Panaikintiems kapams bus numatytoje vietoje pastatytas pa
minklas .

PLB Vokietijos Krašto Valdyba yra kreipusis į Gautingo kapų 
administraciją kapų likvidavimo terminą prailginti iki 1962.IV,1— 
atsakymas dar negautas.

Minėtų Gautingo kapų reikalu interesentus prašome kreiptis 
į Gautingo Apylinkės Pirmininką p. A. Kajutį šiuo adresu:

Herrn A. Kajutis
(13b) Gauting b. Muenchen
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Rastattąs, nauja apylinkė

Rastatte ir artimoj apylinkėj gyvena nemažai neseniai iš Lie
tuvos atvykusių lietuvių- Tarpininkaujant Stuttgarto Apylinkės Val
dybos Pirmininkei panelei Jauniškytei, Krašto Valdyba darė žygių 
dėl įsteigimo apylinkės, Rugpiūčio 27 d. įvyko steigiamas susirin
kimas, kuriame dalyvavo apie 60 žmonių.

Dalyvių prašytas susirinkimui vadovavo ten atvykęs Krašto Val
dybos narys E. Simonaitis. Išrinkta Apylinkės Valdyba ir Kontrolės 
Komisija. Apylinkės Valdybos Pirmininkas yra J. Rugulis. Susirinki
me dalyvavo ir Tėvas A. Bernatonis, tarp kitų suteikęs žinių apie 
BALPą.

Prieš Apylinkės steigiamąjį susirinkimą įvyko R. katalikų Baž
nyčioj pamaldos, kurias atlaikė Tėvas Bernatonis. Tai pirmas kartas 
istorijoje, kad šioje bažnyčioje buvo pamaldos pravestos lietuvių 
kalboje. To paties reikalavo ir evangelikai. Būtų gera, kad evan
gelikų bažnyčios vadovybė atkreiptų dėmesį į pareikštą norą.

Po oficialiosios dalies įvyko subuvimas, kuriame suskambo gra
žios mūsųCdainos. Malonu buvo klausytis jaunų ir stiprių balsų, 
nes, kaip išimtis visi tenai yra jaunesniojo amžiaus. Ponas Rugulis 
yra padaręs sugestijų vietoje įsteigti chorą. Trūksta tik dirigen
to .

Prie apylinkės prisijungė ir Offenburge gyvenantieji lietu
viai.

IŠ VASARIO 16 GIMNAZIJOS GYVENIMO

Gimnazijos Direktorius pasveikina Federalinės Vokietijos Kanclerį

Keletas Vasario 16-sios Gimnazijos mokytojų bei tarnautojų, 
su Direktoriumi priešakyje (mokęleiviai buvo atostogose) sumanė 
sulaikyti pro Gimnaziją pravažiuojantį Vokietijos Kanclerį Dr. Ade
nauer’ į, Užsienio Reikalų Ministro Dr. Von Brentano ir kitų augš- 
tų pareigūnų lydimą. Nors čia sustojimas ir nebuvo numatytas, bet 
Gimnazijos Direktorius staiga prisiartinęs prie Kanclerio automo
bilio, jį sustabdė. Gimnazijos vardu pasveikino Direktorius'Vo
kietijos Vyriausybės galvą ir padėkojo už iki šiol vokiečių suteik
tą Gimnazijai paramą. Šia proga jisai įteikė Kancleriui mokinių 
išaustą tautišką juostą ir paaiškino, kad Gimnazija įgyta ir iš
laikoma užjūrio lietuvių aukomis.
Kitos žinelės apie Gimnaziją

Nors vasaros metu visi moksleiviai buvo išsivažinėję, bet 
Gimnazijos patalpas užpildė tokis pat beveik skaičius kito lietu
viško jaunimo - vasaros stovyklos dalyvių. Gimnazijos rūmai ir 
gražus parkas teikė jaunimui didelio džiaugsmo ir patrauklumo. Sto
vyklos užbaigimo akte Gimnazijos Direktorius skatino jaunuosius 
vasarotojus ateityje tęsti savo mokslą šiame lietuviškame mokslo 
židinyje ir patirti dar didesnio ir ilgesnio džiaugsmo.

Po stovyklos pradėti visu smarkumu remonto darbai, gražiai 
atnaujinant beveik visus kambarius. Po šio remonto Gimnazijos bendra-
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bučio patalpos priligs savo išvaizda kitiems panašiems bcndrabu- 
čiams ir pakels moksleivių nuotaiką bei darbingumą. Reikalingos 
šiam tikslui lėšos gautos iš Baden/Wuerttcmbergo Land’o vyriau
sybės.

Vasaros metu Vasario 16-sios Gimnazijoje atsilankė iš Austra
lijos atvykęs į Vokietiją p. N. Skrolys su žmonele ir dukrele. At
vyko specialiai pamatyti Gimnaziją ir jos reikalams paaukojo DM. 
50,-. Kiek vėliau Gimnaziją aplankė studentas Alg. Rimas, karinę 
prievolę atliekąs amerikiečių kariuomenėje Masiulis, kurio tėvas 
yra vieno Gimnazijos būrelio vadovas Čikagoje. Paskiausiai atsilan
kė jauna p.p. Dirvenių porelė. Ponia Dirvonienė-Kuklerytė yra bu
vusi Vasario 16-sios Gimnazijos mokinė iš^Diepholzo laikų. Ji va
dovavo vienam Gimnazijos rėmėjų būreliui Čikagoje, kuriam dabar 
vadovauja jos motina. Taip pat ir p. Dirvenio motina yra vieno 
būrelio vadovė.

Jaunoji porelė pateikė į PLB Vokietijos Krašto Tarybos pobūvį, 
kuriame dalyvavo ir daugiau suvažiavime atsilankiusių lietuvių. Graw 
ži nuotaika ir darniai dainuojamos susirinkusiųjų lietuviškos dai
nos bei pasikalbėjimas su Gimnazijos Direktoriumi Prof. Dr. L. Gro- 
niu taip paveikė p. Dirvonį, kad jisai viešai pažadėjo parvykęs 
pats sudaryti dar vieną Gimnazijos rėmėjų būrelį.
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